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České mikro a malé podniky čelí řadě výzev
a překážek. Ještě o něco těžší to mají firmy
vedené ženami-podnikatelkami. Ty podle
výzkumu Sociologického ústavu Akademie
věd ČR více bojují s plánováním času, a ze-
jména v začátcích podnikání jim chybí pod-
pora a informovanost. Pomoc v rozvoji jim
nabízí nová platforma Pro podnikavé. Ta je
součástí tříletého programu Strive Česko –
společné iniciativy Centra pro inkluzivní
růst společnosti Mastercard a neziskové or-
ganizace CARE Česká republika. Praktické
dovednosti a lepší přístup k digitálním ná-
strojům díky ní získá 200 000 podnikatelek
a podnikatelů z mikro a malých firem.

Pro českou ekonomiku jsou mikro a malé pod-
niky nepostradatelné. Mezi všemi firmami tvoří
naprostou většinu. Z každých 20 firem do této
kategorie spadá hned 19. Ty společně vytvářejí
polovinu všech pracovních míst a obdobnou
částí se podílejí i na celkovém hrubém domácím
produktu České republiky. Navzdory svému vý-
znamu se však mikro a malé podniky v dnešní
době potýkají s řadou výzev a překážek. Oproti
svým větším protějškům totiž často postrádají
stabilitu a finanční zdroje, které by jim pomohly
se s obtížnými situacemi bez větších problémů
vypořádat. Specifickým výzvám pak mezi pod-
nikateli čelí ženy, které podle dat ČSÚ tvoří jen
asi 31 % všech podnikajících v České republice. 

„Začátky podnikání jsou spojené s mnoha
výzvami, a to nejen osobními, ale i finančními,
operativními, procesními nebo úředními. Mu-
síte řešit všechno a hned, a někdy je to opravdu
metoda pokus-omyl. Proto v iniciativě platfor-
my Pro podnikavé spatřuji opravdový přínos
pro každého malého podnikatele. Podobný ná-
stroj by mi v začátcích pomohl ušetřit čas, stres
a nebojím se říct, že i finance,“ řekla jednatelka
pivovaru Antoš Šárka Grguričová.

Na konkrétní situaci tuzemských podnika-
telek se zaměřil výzkum Sociologického ústavu
Akademie věd ČR. Z něj vyplývá, že nad rámec
všech překážek, kterým společně čelí všichni
mikro a malí podnikatelé, podnikající ženy po-
ciťují významné problémy s plánováním času,

a to zejména ty s malými dětmi. Tuto situaci jim
navíc ztěžuje nedostatek zařízení péče o děti –
zejména do tří let jejich věku, stejně jako pře-
trvávající nerovná dělba péče a domácích prací
v rodině. Pokud příjem podnikajících žen nedo-
sahuje výše příjmu jejich partnera, leží často
větší objem zodpovědnosti za péči o domácnost
právě na nich. 

„Studie jasně ukazuje, kudy vede cesta k od-
stranění překážek, které vytvářejí nerovné pod-
mínky pro podnikání. Nevidím důvod, proč by-
chom se měli smířit s tím, že naše ekonomika
ztrácí potenciál žen, které chtějí podnikat,“ sdě-
lila zmocněnkyně vlády pro lidská práva Klára
Šimáčková Laurenčíková. 

Mohou pomoci 
moderní technologie?
Jako jeden z důležitých nástrojů podpory podle
výzkumu vnímají podnikatelky digitální tech-
nologie, které by jim pomohly usnadnit práci,
oslovit širší klientelu a umožnily práci z domo-
va. Často to však není tak jednoduché. Jejich
většímu rozšíření mezi malými podnikateli
a podnikatelkami podle průzkumu Barometr:
Touha prosperovat – část 2 brání stále relativně
vysoká míra nedůvěry v technologie. Méně než
polovina (47 %) majitelů a majitelek mikro
a malých podniků důvěřuje technologiím
v tom, že jim pomohou při důležitých obchod-
ních rozhodnutích, jako je finanční plánování či
řízení zásob.

„Zkušenosti podnikatelek ukazují, že bez
digitálních technologií se ve svém podnikání
zpravidla neobejdou. Zejména starším podni-
katelkám, které k nim nemají tak blízko jako je-
jich mladší kolegyně, však může ovládnutí mo-
derních technologii působit značné starosti. Od
jejich zavádění podnikatelky odrazuje zejména
časová a finanční náročnost. V řadě případů by
proto uvítaly individuální poradenství ve formě
koučinku nebo mentoringu,“ uvedla Markéta
Švarcová z Akademie věd ČR.

Z výzkumu také vyplývá, že pro podnikatel-
ky často nejsou peníze a zisk na prvním místě.
Za úspěch považují především spokojenost
svých zákazníků, prospěšnost a přínos pro svou
komunitu a udržení kvality nabízených služeb. 

Pro ty, kteří se chtějí rozvíjet
Zcela zásadní je pro všechny podnikatelky a pod-
nikatele komunita a pomoc od ostatních podni-
kavých, kteří každý den čelí podobným nástra-
hám. Data z průzkumu Barometr: Touha prospe-
rovat – část 2 ukazují, že zatímco státní správě
a krajské či místní samosprávě mikro a malí pod-
nikatelé a podnikatelky spíše nedůvěřují, obzvláš-
tě vysokou míru důvěry mívají právě v ostatní
podnikatele. 

Ti jim pomohou i v rámci nově spuštěné plat-
formy Pro podnikavé určené všem mikro a ma-
lým podnikatelům a podnikatelkám, kteří si ne-
vědí rady v otázkách optimalizace podnikání, di-
gitálních technologií nebo celkového směřování
podniku. Zájemcům platforma nabídne širokou
škálu nástrojů, které jim předají všechny potřeb-
né znalosti a informace, aby mohla jejich firma
dlouhodobě růst. Ať už jde o návody, jak pracovat
se sociálními médii, vést účetnictví, nebo psát
smlouvy, zájemci budou moci na platformě Pro
podnikavé využít i mentoringu na míru od zku-
šenějších podnikatelů.

„Platforma Pro podnikavé je tu pro všechny
podnikavé lidi, kteří mají chuť se rozvíjet, růst
a prosperovat. Ale nejsou si třeba jistí, jak se po-
stavit k moderním digitálním technologiím. Ne-
vědí, které nástroje jim dokážou ušetřit hromadu
času, a které jim naopak přidělají spoustu práce.
Od toho je tu naše platforma, která jim poskytne
praktické rady a odbornou podporu. Naší cílovou
skupinou jsou primárně mikro a malí podnikate-
lé a podnikatelky,“ představila platformu Pro
podnikavé ředitelka neziskové organizace CARE
Česká republika Katarína Klamková.

„Pozice drobných podnikatelů a podnikate-
lek bývá často obtížná. Zatímco větší firmy mají

na všechno lidi, na které mohou jednotlivé úkoly
delegovat, oni musí úplně sami obsáhnout nespo-
čet různých pozic. Jsou sami sobě řediteli, ob-
chodními zástupci, markeťáky i personalisty.
Ocení proto jakýkoliv nástroj či radu, které jim
usnadní podnikání a zefektivní procesy,“ po-
tvrdila Jana Lvová, generální ředitelka Master-
card pro Česko a Slovensko. 

„Malé a střední podniky jsou páteří české
ekonomiky a naší prioritou je jim v jejich podni-
kání co nejvíce pomoci. Proto připravujeme pro-
gramy na digitalizaci podniků, které jim pomo-
hou s investicemi do nových technologií, jako
jsou automatizace nebo robotizace. Díky tomu
mohou společnosti snižovat své provozní nákla-
dy a zvýšit efektivitu. V oblasti snižování podni-
katelské byrokracie současně připravujeme důle-
žité digitální projekty, zejména projekt Portál
podnikatele, který bude centrálním místem pro
klíčové elektronické služby veřejné správy vůči
podnikatelům, včetně transakčních služeb,“ na-
stínil ministr průmyslu a obchodu Jozef Síkela
a dodal: „Zpřístupnění digitálních nástrojů, sdíle-
ní zkušeností a odstraňování bariér hraje důleži-
tou roli v transformaci podnikatelského prostředí
a přispívá k růstu celé ekonomiky. Proto iniciati-
vu Strive Česko, která spustí web se službami pro
podnikatele zdarma, oceňujeme, a udělili jsme jí
naši záštitu.“

O programu Strive Česko
Mastercard Strive Česko je společná iniciativa
Centra pro inkluzivní růst společnosti Master-
card a neziskové organizace CARE Česká repub-
lika, která je realizovaná ve spolupráci s Asociací
malých a středních podniků a živnostníků ČR,
Hospodářskou komorou České republiky, Cze-
chitas, OPERO – mentoringovým programem
DoToho! a Aspen Institute Central Europe. Pro-
gram Strive Česko má záštitu Ministerstva prů-
myslu a obchodu České republiky.

V rámci programu Strive Česko vzniká celý
ekosystém, jehož součástí je digitální platforma
Pro podnikavé. Ta bude přinášet malá zlepšení
pro malé firmy, aby se děly velké věci.

Více informací o programu Strive Česko
a platformě Pro podnikavé najdete na webových
stránkách propodnikave.cz. (tz)

Máte rádi ovocné plátky a říkáte si, co by
na nich ještě šlo vylepšit? Ovocňák přichází
s novinkou! Už nemusíte ukusovat, stačí si
nabrat jednu, dvě nebo klidně pět Ovoc-
ných kostek podle libosti a dopřát si tolik
kousků, na kolik zrovna máte chuť.

Kostky vyrobené z čerstvého ovoce jsou novou
verzí oblíbených Ovocných plátků. Jsou zaba-
lené v praktickém sáčku na zip, který udržuje
Ovocné kostky stále svěží a šťavnaté, a tak si
tuhle novou zdravou pochoutku můžete vy-

chutnat kdykoliv a kdekoliv. Ve škole povzbudí
mentální výkon, na výletě dodají energii, nebo
je můžete zobat doma u televize – vždyť relax,
navíc se zdravou svačinkou, je občas také po-
třeba. Prostě lepší než pytel bonbonů, který
máte na dně batohu, kočárku nebo aktovky.

Na jeden kousek použil Ovocňák 85 g čer-
stvého ovoce, a protože ví, že rozhodování není
nikdy snadné, zabalil do jednoho sáčku rovnou
pět ovocných chutí – hrušku, jahodu, malinu,
meruňku a švestku. Ve 130gramovém balení se
tak ukrývá mix Ovocných kostek různých pří-
chutí vyrobených z více než 850 gramů ovoce.

A proč jsou Ovocné kostky tak nepřekona-
telně dobré? Ovocňák má své vlastní sady, ve kte-
rých si ovoce pěstuje, a následně ho za nízké tep-
loty několik hodin suší. Díky tomu si zachovává
spoustu vitamínů, zároveň ale vyčerpá většinu
vody a jeho chuť se koncentruje. A pokud jde
o přidané cukry, konzervanty, barviva či aroma-
ta, ty u Ovocňáku nenajdete. Složení ovocných
kostek je čisté a žádné další přísady jednoduše
nepotřebuje. Chcete si jen zobnout? Nová podo-
ba ovocných plátků ve formě kostek je ideální
způsob, jak si užít chuť ovoce kdykoliv a kdeko-
liv. Koupit si je můžete na e-shopu. (tz)

Přichází platforma Pro podnikavé

Pro české a slovenské firmy představoval
v roce 2023 největší výzvu růst nákladů
a nedostatek kvalifikovaných pracovních sil.
Nejčastěji se tomu bránily zjednodušová-
ním procesů a investicemi do technologií.
Vyplývá to z průzkumu společnosti Grit.

Vysoká inflace, přesycený pracovní trh a tech-
nologický pokrok. To jsou vnější vlivy, které
v roce 2023 nejvíce zasáhly život českých a slo-
venských firem. Potvrzuje to výzkum společ-
nosti Grit, která se zeptala 130 firem napříč
obory a velikostmi na největší výzvy, kterým
v loňském roce čelily. Přes 33 % dotázaných po-
važuje za největší překážku loňského roku růst
firemních nákladů a 26 % pokles tržeb. Je proto

zjevné, že firmy loni stále bojovaly s klesající, ale
přesto vysokou inflací. S personálním obsaze-
ním, a zejména nedostatkem kvalifikovaných
pracovních sil se potýkalo 30 % dotázaných.

„Tyto výzvy mohou tlačit firmy k unáhle-
ným řešením v podobě zvyšování cen nebo ra-
zantních škrtů. Ty jim sice krátkodobě pomo-
hou, ale do budoucna mohou firmu poškodit.
Proto nám udělalo radost, že podle dat stále více
firem využívá promyšlenější přístup. Hledají
cesty, jak zjednodušit nebo automatizovat pro-
cesy, aby snížily provozní náklady,“ řekl ředitel
Gritu Lubomír Veselý.

Necelá polovina dotázaných uvedla, že na
zmíněné problémy reaguje optimalizací provo-
zu a výroby. Jinými slovy aktivně hledají cesty,
jak zkrátit či zjednodušit nastavené procesy, na-

příklad pomocí technologií pro digitalizaci ne-
bo automatizaci. Do těch loni investovalo 37 %
dotázaných. Firmy si uvědomují, že vyšší efekti-
vita práce nejen snižuje provozní náklady, ale
také usnadňuje provoz při nedostatku zaměst-
nanců. „Když chce firma snížit náklady, měla by
si pečlivě projít jeden proces za druhým a zamy-
slet se, zda nejdou dělat jinak a jednodušeji. Na-
příklad je tu stále spousta účtáren, kde zaměst-
nanci tisknou přijaté doklady z e-mailů, a ná-
sledně je ručně přepisují do informačního sy-
stému. Taková práce stojí firmy desítky až
stovky hodin měsíčně a vznikají při ní chyby.
Přitom dnes existují softwarové nástroje, které
tento proces odbaví kompletně automaticky,“
vysvětlil Lubomír Veselý. Z firem, které v loň-
ském roce investovaly do technologií, si 72 %

pořídilo software či firemní cloudové nástroje.
Dále pak 55 % investovalo do hardwaru a 32 %
do výrobních strojů. To je v souladu s trendem,
kdy firmy raději vkládají peníze a úsilí do řešení
s rychlou návratností, jako jsou právě cloudové
nástroje. 

Kromě výše zmíněných výzev uvedlo 25 %
firem jako velký problém loňského roku svůj
technologický dluh. Tedy zastaralý hardware,
software, případně kyberbezpečnostní řešení,
která již vlivem rychlého technologického po-
kroku posledních let přestávají plnit svou funkci.
„Je dobře, že firmy si zastarávání svých systémů
uvědomují. Rok od roku roste procento českých
a slovenských subjektů, které zavádí nástroje pro
automatizaci. Firmám, které to zatím odkládají,
už ujíždí vlak,“ uzavřel Lubomír Veselý. (tz)

Třetinu firem loni trápil růst nákladů, ale pomohla úprava procesů

Šťavnaté Ovocné kostky od Ovocňáku

repro z webu propodnikave.cz


